
 

Mission 

KL bidrager til at udvikle og fastholde et stærkt lokalt 

demokrati. KL varetager kommunernes fælles interesser 

og er kommunernes samlede forhandlingsorganisation, 

videnscenter og forum for fælles initiativer og 

beslutninger. 

 

Vision 

KL opnår, med et helhedsperspektiv på opgaveløsningen, 

indflydelse og resultater på kommunernes vegne, til gavn 

for borgerne og samfundet. 
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1. Godkendelse af referat og dagsorden  

 

 

1.1. Godkendelse af referat 

SAG-2024-04346 gitb 

 

Baggrund 

Referat af møde i KKR Hovedstaden den 6. september 2024 er udsendt til 

medlemmerne via Prepare og gjort tilgængelig på KKR Hovedstadens side 

på KL’s hjemmeside.  

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender referatet.  

 

 

 

 

Beslutning 

Referatet fra møde i KKR Hovedstadens møde den 6. september 2024 blev 

godkendt med den rettelse, at Ole S. Nielsen (O) er fra Halsnæs Kommune, 

ikke Gladsaxe Kommune.  

 

  

1.2. Godkendelse af dagsordenen 

SAG-2024-04346 gitb 

 

 

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender dagsordenen for møde den 

22. november 2024.  

 

 

 

 

Beslutning 

Dagsordenen til møde i KKR Hovedstaden den 22. november 2024 blev 

godkendt. 

 

  

https://www.kl.dk/politik/kkr/kkr-hovedstaden/moedemateriale


KKR Hovedstaden  | 22-11-2024 

 SIDE  |  6 

2. Siden sidst  

 

 

2.1. Siden sidst 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Under dette punkt orienteres fra forskellige fora, hvor medlemmer af KKR  

Hovedstaden deltager, herunder: 

– Sundhedssamarbejdsudvalget (SSU) 

– Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse  

– Erhvervshus Hovedstaden  

– RAR Hovedstaden  

– Movia  

– Wonderful Copenhagen  

– Copenhagen Capacity  

– Politisk Uddannelses- og Praktikpladsforum 

– SOSU H  

– Københavns Professionshøjskole.  

 

Desuden orienterer formandskabet for KKR Hovedstaden om eventuelle ak-

tiviteter siden sidste møde i KKR Hovedstaden. 

 

Udfordringer om rammeaftalen opfølgning på takstudvikling på botilbud 

Alle kommuner skal som en del af KKR Hovedstadens rammeaftale hvert år 

indberette til KKR Hovedstaden, om kommunen overholder rammeaftalens 

mål om, at udgifter per dag i de takstbelagte tilbud på det specialiserede so-

cialområde og specialundervisningsområdet maksimalt stiger med pris - og 

lønudviklingen.  

 

Trepartsaftalen fra december 2023 giver en udfordring med den nuværende 

metode til måling af udvikling i udgifter, der ikke tilstrækkeligt tager højde for 

effekten af trepartsaftalen. Det giver en særlig udfordring i 2025 og 2026, 

hvor regeringen, kommunerne og de faglige organisationer har aftalt et bety-

deligt lønløft til de faggrupper, der er beskæftiget på rammeaftalens instituti-

oner. Kommunerne er kompenseret for denne merudgift.   

 

Det vil formentligt lede til, at en del kommuner ikke kan overholde takstafta-

len for udgiftsudvikling i rammeaftalen. Kommunerne må i så fald i den år-

lige opfølgning redegøre for, i hvilken grad trepartsaftalen er skyld i evt. ud-

giftsstigninger ud over det aftalte.   
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Beslutning 

Fra SSU orienterede Sisse Marie Welling om, at projekt om kateterpleje, der 

har fungeret godt i Midt-klyngen, planlægges implementeret i alle klynger. 

Herudover fokus på bredere implementering af kom-trygt-hjem-indsatsen på 

tværs af klyngerne. I lyset af sundhedsreformen forsøges den gældende 

praksisplanen forlænget.  

 

Henrik Rasmussen gav en status fra Erhvervshus Hovedstaden. Det går 

generelt godt for virksomhederne i hovedstadsområdet. Aktuelle fokusområ-

der er kunstig intelligens, bæredygtighed samt markedsudvikling ift. for-

svars- og sikkerhedsområdet. Blandt SMV’erne ses stigende eksport og in-

teresse herfor, særligt ift. nærmarkeder.  

 

Morten Slotved orienterede fra Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse, der 

aktuelt har fokus på den strategiske retning. Senest med drøftelse af fremti-

dig finansiering og udvikling af hhv. erhvervsklynger og erhvervsfyrtårne, 

herunder udfordringer ift. krav om øget andel af privat medfinansiering. 

Blandt kommunerne var der opmærksomhed på, at der aktuelt udmøntes 

midler til social inklusion til nye aktører set i lyset af de varslede besparelser 

på beskæftigelsesområdet.  

 

Allan Andersen orienterede om, at RAR Hovedstaden havde holdt et afslut-

tende møde i forlængelse af, at rådsstrukturen på beskæftigelsesområdet 

ændres, herunder den regionale rådsstruktur. RAR Hovedstaden vil formidle 

et afsluttende input til ministeriet i forhold til det arbejde, som rådet har vare-

taget.  

 

Steen Christiansen orienterede om, at Wonderful Copenhagen har fået ny 

direktør, Søren Tegen Pedersen. Det går godt med turismen til hovedstads-

området, der er blandt andet fokus på tiltrækning af kinesiske turister og ud-

nyttelse af overkapacitet på hoteller.  

 

Ole Bondo orienterede fra Copenhagen Capacitys arbejde med at tiltrække 

og fastholde internationalt talent samt virksomheder til Østdanmark.  

 

Vicky Holst Rasmussen orienterede om, at Politisk Uddannelses- og Prak-

tikpladsforum holder fyraftensmøde den 9. januar 2025 med fokus på 

blandt andet kommunernes uddannelsesopgave.  
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Jesper Würtzen orienterede fra Københavns Professionshøjskole, hvor 

færre studerende kræver tilpasning af ressourcer og uddannelsesudbud. 

Den nye strategi har vægt på kobling til praksis og samarbejde med afta-

gerne, herunder kommunerne.  

 

Karina Vestergaard Madsen orienterede fra SOSU H, der blandt oplever at 

måtte afvise mange ansøgere til uddannelsen til pædagogisk assistent pga. 

manglende praktikpladser. Der er et stigende frafald på uddannelsen til so-

cial- og sundhedsassistent. Der ses potentiale i et nyt samarbejdsprojekt 

med VUC om nye broer til flere faglærte.  

 

KKR-formandskabet orienterede om, at der er udsendt invitationer til KKR 

Hovedstadens medlemmer til en række politiske arrangementer  i regi af 

KKR Hovedstaden; Fyraftensmøde om kommunernes uddannelsesop-

gave den 9. januar 2025 med deltagelse af undervisningsminister Matias 

Tesfaye, konference om viden om vejafgifter den 10. januar 2025 i part-

nerskab med DI, Region Hovedstaden og Københavns Kommune målrettet 

borgmestrene samt grønt politisk topmøde den 29. januar 2025 i regi af 

den fælleskommunale Klimaalliance i Hovedstadsregionen.  

 

KKR-formandskabet orienterede om konsekvensen af trepartsaftalen for tak-

sterne på det specialiserede socialområde, jf. skriftlig meddelelse.  
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3. Regionalpolitiske sager  

 

 

3.1. Politisk aftale om en sundhedsreform 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Regeringen   og aftalepartierne (Danmarksdemokraterne, SF, Det Konserva-

tive Folkeparti og Radikale Venstre) indgik den 15. november 2024 en poli-

tisk aftale om en sundhedsreform. 

 

Emnet er også på dagsordenen for mødet i KKU Hovedstaden den 22. no-

vember 2024, hvorfor drøftelsen også vil rumme en forberedelse af dette 

møde. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden drøfter den politiske aftale om en sund-

hedsreform med fokus på kommunale opmærksomhedspunkter i det fremad-

rettede arbejde.  

 

Sagsfremstilling 

Aftalen viderefører i store træk regeringens oplæg til en sundhedsreform fra 

september og medfører bl.a., at 

– Der etableres en ny Region Østdanmark. 

– 17 sundhedsråd skal drive omstilling af sundhedsvæsenet og styrke det 

nære sundhedsvæsen. 

– Almen praksis forandres (ny styring og udvikling, nye klinikformer, større 

kapacitet og bedre geografisk fordeling af læger). 

– En række sundhedsopgaver flyttes fra kommuner til regioner (kommunale 

midlertidige pladser, akutsygepleje, patientrettet forebyggelse, den speci-

aliserede genoptræning, dele af den avancerede genoptræning og den 

specialiserede rehabilitering). 

– En folkesundhedslov skal styrke kommunernes arbejde med strukturel fo-

rebyggelse på tværs af velfærdsområder (250 mio. kr. årligt fra 2027).  

– Regionernes opgaver om regional udvikling, herunder regionernes mulig-

hed for at udarbejde udviklingsstrategier samt aktiviteter, der relaterer sig 

hertil, bortfalder. 

– De tilskud regionerne bruger i dag til kulturelle aktiviteter overføres til 

kommunerne. 

 

Enkelte elementer er dog ændret i den endelige reform i forhold til regerin-

gens udspil. Fx kan borgmestre blive udpeget som medlem af sundhedsrå-

dene, kommuner over 80.000 indbyggere får to pladser, og kommuner over 
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300.000 indbyggere får tre pladser. Endvidere vil den enkelte regionspoliti-

ker ikke længere få standsningsret – det skal nu udøves af mindst 1/3 af 

sundhedsrådets regionsmedlemmer eller af formanden for sundhedsrådet.  

 

Sundhedsreformen træder i kraft den 1. januar 2027, hvor det nye regions-

råd for Østdanmark og de 17 sundhedsråd virker fra, og hvor flytningen af 

opgaver fra kommuner til regioner ligeledes træder i kraft.  

2025/2026 vil være overgangsår, hvor snitflader og økonomi i forbindelse 

med opgaveflytningerne skal aftales, ny lovgivning skal vedtages (2025) og 

hvor kommuner og regioner i 2026 skal forberede en række tiltag i regi af 17 

forberedende sundhedsråd, bl.a. om mulig kommunal drift af de sundheds-

opgaver, som flyttes fra kommuner til regioner. 

 

./. I vedlagte notat er indholdet af sundhedsreformen ift. sundhed udfoldet.  

 

De regionale udviklingsopgaver 

Med reformen sker en tilpasning af regionernes øvrige opgaver , hvor regio-

nerne fremadrettet får en smallere opgaveportefølje end hidtil  

– drift af tilbud og institutioner på det specialiserede socialområde, 

– jordforurening,  

– råstofudvinding på land,  

– opgaver på uddannelsesområdet,  

– indstillingsret til 20 pct. af socialfondsmidlerne (2021-2027)   

– opgaver relateret til kollektiv trafik, der afventer anbefalingerne fra Ek-

spertudvalget om kollektiv mobilitet i hele Danmark.  

 

Regionernes øvrige opgaver om regional udvikling, herunder regionernes 

mulighed for at udarbejde udviklingsstrategier samt aktiviteter, der relaterer 

sig hertil, bortfalder. De midler, som regionerne bruger i dag til kulturelle ak-

tiviteter overføres til kommunerne.  

 

Det vil fortsat være muligt for regionerne at deltage i og medfinansiere 

grænseoverskridende samarbejder, herunder Interreg-projekter. I forhold til 

klimatilpasning fremgår, at regionerne i dag ikke har lovbundne opgaver el-

ler ansvar for klimatilpasning, det er en fælles opgave mellem staten og 

kommunerne. 

 

Etablering af Region Østdanmark 

Region Sjælland og Region Hovedstaden lægges sammen til én region. I 

2026 fortsætter de nuværende regionsråd for Hovedstaden og Sjælland til at 

varetage driftsopgaver. Det nyvalgte regionsråd for Østdanmark fungerer i 

2026 som forberedelsesudvalg for den nye region (regionsråd, sundheds-

råd, forvaltning m.v.) og fra 1. januar 2027 fungerer det nye regionsråd for 

Østdanmark som regionsråd for den nye region.  



KKR Hovedstaden  | 22-11-2024 

 SIDE  |  11 

 

Bilag 

Aftalen kan findes her (link).: Aftale om Sundhedsreform 2024  

Notat om sundhedsreform 

 

Beslutning 

Sundhedsreformen blev drøftet på baggrund af orientering om indholdet ved 

Sisse Marie Welling. Det blev blandt andet udtrykt bekymring for, at kommu-

nerne kan få behov for at etablere nye døgnpladser, når de eksisterende 

overgår til et sundhedsråd. KKR-formandskabet orienterede om, at der er di-

alog med KKR Sjælland om samarbejde og koordination i overgangsperio-

den, herunder at der kan være dialog med regionsrådsformændene i Hoved-

staden og Sjælland. Der blev spurgt til den fremadrettede KKR-struktur i 

Østdanmark, der vil blive drøftet på det kommende KKR-møde. Desuden var 

der opmærksomhed på konsekvenserne af bortfald af de regionale udvik-

lingsmidler, hvor 233 mio. kr. fra 2027 skal medfinansiere sundhedsområdet. 

Det kan sætte centrale samarbejdsorganisationer som Gate 21 og supercy-

kelsti-samarbejdet under økonomisk pres med konsekvens for tværkommu-

nale muligheder på områderne. 

 

  

3.2. Resultatkontrakt 2025 for Erhvervshus Hovedstaden 

SAG-2024-04346 gitb 

 

Baggrund 

Der skal indgås en resultatkontrakt mellem KKR Hovedstaden og Erhvervs-

hus Hovedstaden for 2025. Resultatkontrakten udarbejdes normalt inden for 

rammerne af KL og Erhvervsstyrelsens ’rammeaftale for Erhvervshusene’, 

men denne er udløbet med udgangen af 2023, og en ny rammeaftale er 

endnu ikke vedtaget.  

 

Det er forventningen, at den nye rammeaftale fortsat vil indeholde en række 

forpligtende, nationale mål for alle erhvervshusene, og at flere nationale mål 

fra tidligere rammeaftaler fastholdes. Desuden forventes nye nationale mål 

for indsatser i forhold til bæredygtighed og iværksætteri, jf. dagsordenens 

pkt. 3.3. 

 

Erhvervshus Hovedstaden har i forlængelse heraf lavet et udkast til resultat-

kontrakt 2025, der tager afsæt i de forventede nationale mål suppleret med 

regionale mål for erhvervshusets virke i 2025. På mødet vil direktør for Er-

hvervshus Hovedstaden Katrine Paaby Joensen præsentere udkastet til re-

sultatkontrakt 2025.  

 

https://www.ism.dk/nyheder/2024/november/historisk-reform-flytter-sundhedsvaesenet-taettere-paa-borgerne
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Sker der væsentlige ændringer i de nationale mål, når rammeaftalen er ved-

taget, og dermed væsentlige ændringer i resultatkontrakt 2025 for Erhvervs-

hus Hovedstaden, forelægges KKR Hovedstaden resultatkontrakten igen.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender udkastet til resultatkontrakt 

2025 for Erhvervshus Hovedstaden.  

 

Sagsfremstilling 

KL og Erhvervsministeriet har siden etableringen af de tværkommunale er-

hvervshuse indgået flerårige rammeaftaler for retningen og ambitionen for 

erhvervshusene, deres fokus på målgrupperne og arbejde med den speciali-

serede vejledning af virksomheder udmøntet via nationale mål. 

 

Udkastet til resultatkontrakt har følgende nationale mål:  

1) Virksomhedernes kendskab til Erhvervshusene  

2) Bred geografisk spredning  

3) Kvalitet, kompetencer og virksomhedernes tilfredshed  

4) Erhvervshusenes knudepunktsfunktion  

5) Effekt i virksomhederne  

6) Særlige indsatser (bæredygtighed og iværksætteri)  

 

De nationale mål giver rum til, at erhvervshuset i dialog med KKR også kan 

inkludere regionale mål i resultatkontrakten. De regionale mål ligger i for-

længelse af resultatkontrakt 2024, idet der fortsat blandt andet er fokus på:  

 

– at styrke kendskabet til erhvervshusets ydelser gennem målrettede kam-

pagner, kommunikation på sociale medier, presse og case-arbejde 

– at udbyde værditilbud til før-startere, iværksættere og vækst- og driftsvirk-

somheder i hele regionen i form af vejledninger, events og programmer, 

herunder tilskud til privat rådgivning, kompetenceudviklingsforløb og 

events. Der tilstræbes en balance mellem de forskellige virksomhedsseg-

menter på tværs af de 29 kommuner.  

– særlige knudepunktsindsatser inden for erhvervsfremme, f.eks. i relation 

til bæredygtighed, digitalisering, internationalisering og samarbejde med 

private rådgivere, der kan hjælpe iværksættere og virksomheder.  

 

Bilag 

./. Udkast til resultatkontrakt 2025 for Erhvervshus Hovedstaden  

 

Beslutning  

Direktør for Erhvervshus Hovedstaden Katrine Paaby Joensen fremlagde 

forslag til resultatkontrakt 2025. Fokusområder er hjælp til virksomheder ift.  

bæredygtighed, internationalisering, digitalisering samt understøttelse af 
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iværksættere. Der er fortsat fokus på at øge kendskabsmålene og effekt af 

vejledninger. KKR Hovedstaden var blandt andet optaget af behovet for at 

understøtte SMV’ers modtagelse og fastholdelse af internationale medarbej-

dere og efterspurgte en beskrivelse af, hvordan der arbejdes hermed i Er-

hvervshuset, hos Copenhagen Capacity og hos andre aktører. Der var op-

mærksomhed på, at erhvervshuset fortsat skal samarbejde tæt med de lo-

kale erhvervskonsulenter, og at tilbud og programmer er lette at gå til for 

virksomhederne.  

At den nationale rammeaftale ikke er færdig kan betyde ændringer efterføl-

gende i resultatkontrakten fx ift. nationale mål for iværksætteri og bæredyg-

tighed. KKR-formandskabet fik mandat til at godkende den endelige resultat-

kontrakt 2025 forudsat, at evt. ændringerne er inden for den beskrevne 

ramme, jf. punkt 3.3. 

 

  

3.3. Status for rammeaftale for erhvervshusene 2024-2027 

SAG-2024-04346 anha 

 

Baggrund 

Rammerne for de tværkommunale erhvervshuse fastlægges i en flerårig 

rammeaftale mellem Erhvervsministeriet og KL. Aftalen er rammesættende 

for de kommende resultatkontrakter mellem hvert KKR og de enkelte er-

hvervshuse.  

 

Der er udarbejdet et udkast til rammeaftale for 2024-2027, som aktuelt ligger 

til godkendelse i ministeriet. Den nuværende rammeaftale var oprindeligt 

gældende for 2021-2023 og planen var oprindeligt, at den nye rammeaftale 

skulle træde i kraft den 1. januar 2024. En ny rammeaftale har således væ-

ret efterspurgt længe. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden tager orienteringen til efterretning. 

 

Sagsfremstilling 

Hovedopgaverne for erhvervshusene vil fortsat være de samme som tidli-

gere, herunder  

– at sikre specialiseret og målrettet vejledning til alle typer af virksomheder 

og før-startere i alle egne af Danmark, 

– at være et knudepunkt i erhvervsfremmesystemet og samarbejde med in-

novations- og eksportfremmeaktører samt aktører inden for kapitalformid-

ling,  

– at være operatør på erhvervsfremmeprojekter samt strategisk sparrings-

partner for Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse.  
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I de overordnede prioriteter for erhvervshusene er der et par nye opgaver og 

nationale mål i rammeaftalen for 2024-2027 i forhold til den gældende ram-

meaftale for 2021-2023. 

 

Iværksætteri 

Et nyt initiativ i rammeaftalen er etablering af en fysisk ”iværksætterguide” i 

hvert erhvervshus, som sammen med lokale kræfter skal styrke tilbuddene 

til iværksættere i lokalområderne. Det blev besluttet i den politiske Aftale om 

iværksætterpakken fra juni 2024 at afsætte midler til iværksætterguiden.  

 

Der fastsættes samtidig et mere ambitiøst mål for antal vejledninger årligt af 

iværksættere i erhvervshusene.  

 

Skærpet virksomhedsrettet kommunikation af erhvervsfremme 

Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse (DEB) har i deres seneste strategi pe-

get på behovet for en skærpet virksomhedsrettet kommunikation fra og om 

de offentlige erhvervsfremmetilbud. Efter en inddragende proces med bl.a. 

erhvervshusene og KL er der nu formuleret en tydeligere samlet fortælling 

om virksomhedernes muligheder og tilbud i erhvervsfremmesystemet. Er-

hvervshusene får en opgave med at spille en central rolle i den nye fælles 

kommunikation, f.eks. via deres hjemmesider og ad øvrige kanaler. 

 

Bæredygtighed 

Erhvervshusene skal gennem deres indsigt i virksomheders daglige drift og 

erfaring med vejledning og viden inden for bl.a. grøn omstilling og cirkulær 

økonomi fortsat hjælpe virksomhederne med at målrette og prioritere deres 

indsats i relation til bæredygtighed. 

 

Nationale mål 

Som tidligere fastsættes en række fælles nationale mål for erhvervshusene i 

rammeaftalen og disse indarbejdes i de lokale resultatkontrakter for er-

hvervshusene.   

 

Der forventes, at der indarbejdes to nye mål. Mål 1: ”Styrket indsats for 

iværksættere” forventes at erstatte tidligere mål om ”Geografisk spredning af 

erhvervshusenes vejledning”. Mål 6: ”Bæredygtighed” forventes at erstatte 

tidligere mål om ”Grøn omstilling og mål om digitalisering”.  

 

Det forventes, at fire af de nationale mål har samme fokus som i den tidli-

gere rammeaftale 2021-2023, men måltallene er hævet i forhold til tidligere. 

Det forventes at vedrøre mål 2: Kendskab, mål 3: Virksomhedernes tilfreds-

hed, mål 4: Erhvervshusenes knudepunktsfunktion samt mål 5: Effekt i virk-

somhederne. 
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Det forventes, at det tidligere mål om ”Erhvervshusenes kriseberedskab ef-

ter corona-krisen” udgår.  

 

KL har i processen arbejdet for en kortere og mere fokuseret rammeaftale, 

med skarpere mål og større fokus på samspillet mellem erhvervshusene og 

den lokale erhvervsservice. Ligesom det har været et ønske, at få kommu-

nerne og KL/KKR skrevet tydeligere frem som styringspart for erhvervshu-

sene. Endelig har KL også arbejdet for, at de nationale mål fastsættes på et 

mere overordnet niveau, så der sikres råderum til lokale disponeringer i re-

sultatkontrakterne. 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tog orienteringen til efterretning. 

 

  

3.4. Principper for trafikstøj i hovedstadsregionen 

SAG-2024-04346 gitb 

 

Baggrund 

Efter ønske fra KKR-formandskabet har Embedsmandsudvalget for Klima og 

Infrastruktur udarbejdet udkast til et princippapir om trafikstøj i hovedstads-

regionen. Principperne forelægges KKR Hovedstaden til godkendelse.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender princippapiret.  

 

Sagsfremstilling 

KKR-formandskabet har i forlængelse af arbejdet med VIP infrastrukturpro-

jekterne ønsket et princippapir om trafikstøjsproblematikker. Ambitionen er, 

at princippapiret skal søge at favne de 29 kommuner og danne grundlag for 

en drøftelse af en fælles politisk linje i KKR Hovedstaden forud for igangsæt-

telsen af arbejdet med en fælles strategi for mobilitets- og infrastruktur for 

hovedstaden og nye VIP projekter i 2025.  

 

På den baggrund har Embedsmandsudvalget for Klima og Infrastruktur udar-

bejdet et udkast, der udover at opstille mulige fælles principper for hoved-

stadsområdet også peger på iboende dilemmaer i arbejdet med trafikstøj. 

K29 har godkendt princippapiret.  

 

./. I princippapiret peges der på fem overordnede principper, der relaterer sig 

til: 

– Et tydeligere statsligt ansvar for støj fra motorveje – det er væsentligt, at 

staten tager sit ansvar alvorligt 
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– Støjreducerende foranstaltninger ved motorvejsudvidelser og afledte ef-

fekter 

– Gennemsigtighed i støjpuljer – både i forhold til uddeling og internt mel-

lem kommunerne 

– Kollektive trafikløsninger ved tværforbindelser og ved hovedårerne ind 

mod København 

– Ligebehandling af vejstøj, så kommunal og national planlægning har de 

samme vilkår.   

 

Bilag 

./. Fælles principper for trafikstøj i KKR Hovedstaden 

 

Beslutning 

KKR-formandskabet orienterede om baggrunden for princippapiret, der har 

til hensigt at være en fælles tilgang til støjproblematikker blandt de 29 kom-

muner og understøtte det fremtidige samarbejde i KKR Hovedstaden. For-

mand for Embedsmandsudvalget for Klima og Infrastruktur Kåre Svarre Ja-

kobsen præsenterede kort princippapiret. KKR Hovedstaden drøftede forsla-

get samt trafikkens betydning for også forurening og klima. KKR Hovedsta-

den tiltrådte indstillingen med en række bemærkninger til notatet; udover 

sproglige justeringer var der enighed om at skærpe notatets sundhedsfokus 

og tilføje henvisning til WHO’s grænseværdier for støj.  

 

  

3.5. Årlig status fra VIP Infrastrukturprojekterne og hovedstads-
projekterne i Infrastrukturplan 2035 

SAG-2024-04346 gitb 

 

Baggrund 

Sagen giver et samlet overblik over den aktuelle status fra VIP projekterne 

og hovedstadsprojekterne i Infrastrukturplan 2035. Tovholderkommunerne 

fra VIP- og hovedstadsprojekterne i Infrastrukturplan 2035 udarbejder hver 

oktober korte årlige statusoversigter for projekterne.  

 

Overordnet er der en vis fremdrift i de fleste af projekterne, dog forekommer 

der forsinkelser i forhold til de forventede projektopstarter angivet i Infra-

strukturplan 2035. Dertil kommer tiltagende opmærksomhed på prisstignin-

ger især på råstoffer, og for nogle VIP projekter er der specifikke opmærk-

somhedspunkter. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden tager orienteringen til efterretning.  

 

Sagsfremstilling 
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Generelt er der fremdrift for projekterne i hovedstaden. Der er dog en særlig 

opmærksomhed på fortsat stigende priser bl.a. for råstoffer samt hård kon-

kurrence om rådgivere til at udføre analysearbejde mv., hvilket kan risikere 

at medføre forsinkelser og påvirke politiske prioriteter. Ligeledes peges der 

på en tendens til at ønske nye analyser mv., der vil kunne risikere at påvirke 

tidsplanen for allerede besluttede og finansierede projekter. Dertil kommer 

udfordringer i forhold til en fornuftig finansieringsmodel for BRT, der er med 

til at forsinke tværforbindelser i hovedstadsområdet. 

  

Særligt i forhold til VIP infrastrukturprojekterne er der yderligere en specifik 

opmærksomhed på:  

– at fjernperronerne på Glostrup Station er rykket til 2032, og at det er vig-

tigt, at det ikke udskydes yderligere. 

– at forlængelsen af Farumbanen og forbedringerne af Kystbanen ikke 

glemmes i forbindelse med, at de er inddraget som en del af den aktuelle 

analyse af Helhedsplan for jernbanen i hovedstadsområdet, som Trans-

portministeriet står for.  

– Projektet om forlængelsen af Metroen er ikke omfattet af Infrastrukturplan 

2035, hvorfor der fortsat er en opmærksomhed herpå.  

 

I Infrastrukturplan 2035 indgår ligeledes en række målrettede puljer af for-

skellig karakter og med uddelinger af varierende størrelse med relevans for 

hovedstadsregionen. I forhold til puljen til cyklisme er der i 2024 sket en væ-

sentlig fremgang i tildelingen af midler til cykelprojekter i hovedstaden. Også 

under puljen til støj og puljen, der skal bidrage til, at land og by bindes bedre 

sammen, er der tildelt midler til projekter i hovedstaden.  

 

VIP infrastrukturprojekter 

./. I Infrastrukturplan 2035 indgår en række projekter i hovedstadsregionen - 

både konkrete initiativer, der forventes udført, samt en række initiativer, der 

ønskes undersøgt nærmere. Herunder er otte ud af ti af KKR Hovedstadens 

og Region Hovedstadens VIP infrastrukturprojekter afspejlet i Infrastruktur-

plan 2035, jf. bilag. Det er et løbende opmærksomhedspunkt at fastholde 

fremdriften for de allerede aftalte VIP projekter i Infrastrukturplan 2035. I fe-

bruar 2024 samlede KKR Hovedstaden og regionen borgmestertovholder-

kredsen for VIP projekterne for at drøfte fremdrift og fastholdelse.   

 

Hovedstadsprojekter 

./. KKR Hovedstaden udpegede i 2021 tovholderkommuner for samtlige hoved-

stadsprojekter, der er med i Infrastrukturplan 2035, jf. bilag med overblik 

over samtlige hovedstadsprojekter. VIP infrastrukturprojekterne er markeret 

med grøn i oversigten.   
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Tovholderne har til opdrag at følge de enkelte projekter og rapportere årligt i 

oktober - og ved eventuelle afvigelser - til Embedsmandsudvalget for Klima 

og Infrastruktur. Statusrapporteringerne sker som led i et ønske fra KKR Ho-

vedstaden om at have et samlet overblik og derved forbedret mulighed for at 

fastholde og styrke hovedstadens tværgående interesser på infrastruktur - og 

mobilitetsområdet.  

 

Det er forventningen, at tovholderne løbende følger udviklingen i relation til 

hovedstadsprojekterne i Infrastrukturplan 2035. Tovholderrollen består i at:  

 

1. følge status for projektet i forhold til den fastlagte tidsplan;  

2. kommunikere til øvrige hovedstadskommuner og aflægge årlig sta-

tus i Embedsmandsudvalget for Klima og Infrastruktur, samt ved 

eventuelle afvigelser; 

3. løfte eventuelle udfordringer og muligheder med statslige myndighe-

der når det er relevant.  

 

Bilag 

./. Kommunikationsfaktaark om de fælles prioriterede infrastrukturprojekter 

(VIP) for Hovedstaden  

 Oversigt over hovedstadsprojekter, tovholdere og modtaget statusrapport  

 

Beslutning 

På baggrund af orienteringen drøftede KKR Hovedstaden flere af hoved-

stadsprojekterne, herunder behovet for øget banekapacitet via et vendespor 

ved Carlsberg, fortsat udvikling af VIP projekterne om Kystbanen og vigtig-

heden af kommunal involvering heri samt udbygning af Glostrup Station. 

Hertil drøftelse af Ring 5 Syd-projektet, hvor forskellige perspektiver på ud-

bygning af vejnettet i transportkorridoren blev rejst. KKR Hovedstaden vil på 

de kommende møder i forlængelse af færdiggørelse af den tværgående mo-

bilitetsanalyse for hovedstadsområdet drøfte mulige nye infrastrukturprojek-

ter, herunder set i lyset af ressourceforbrug og støjhensyn. Der var desuden 

opmærksomhed på at arbejde for fastholdelse af de allerede besluttede ho-

vedstadsprojekter i Infrastrukturplan 2035, hvis regeringen genåbner drøftel-

serne herom.  

 

3.6. Regeringens udspil til reformer af ungdoms- og professi-
onsuddannelserne 

SAG-2024-04346 beto/anjh. 

 

Baggrund 

Regeringen har den 8. oktober 2024 præsenteret to uddannelsespolitiske 

udspil – en reform af ungdomsuddannelserne og en reform af de professi-

ons- og erhvervsrettede videregående uddannelser.  

https://www.uvm.dk/-/media/filer/uvm/aktuelt/pdf24/okt/forberedt-paa-fremtiden-v---flere-i-gymnasiet.pdf
https://ufm.dk/publikationer/2024/filer/fpf-vi-nye-uddannelsesveje-web.pdf
https://ufm.dk/publikationer/2024/filer/fpf-vi-nye-uddannelsesveje-web.pdf
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Sagen orienterer om hovedelementerne i udspillene og forelægges KKR, da 

KKR har en koordinerende opgave på uddannelsesområdet i forhold til kom-

munernes rolle som meduddannere, særligt i forhold til uddannelser målret-

tet velfærdsområderne. Ligeledes har kommunerne som arbejdsgivere en 

fælles interesse i, at der lokalt og regionalt findes relevante uddannelser og 

en veluddannet arbejdsstyrke.  

 

KL har i pressemeddelelse den 8. oktober 2024 kommenteret på udspillene: 

KL: Regeringen viser politisk mod til at styrke velfærdsuddannelserne. 

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden drøfter de to uddannelsesudspil, herun-

der opmærksomhedspunkter til KL’s videre interessevaretagelse i forhold til 

uddannelsesudspillene. 

 

Sagsfremstilling 

Udspil om de professions- og erhvervsrettede videregående uddannelser 

Regeringen ønsker med en reform af de professions- og erhvervsrettede vi-

deregående uddannelser at få flere unge til at vælge disse uddannelser. Det 

skal understøttes af, at uddannelserne omlægges til at have flere timer, 

mere vejledning og feedback, mere underviserkontakt og bedre praktikfor-

løb. Udspillet indeholder følgende elementer: 

 

– Undervisning af højere kvalitet med professionsfaglighed i fokus : Flere 

undervisningstimer, mere vejledning/feedback, mere undervisning på min-

dre hold, mere simulations- og værkstedsundervisning, styrket praktik og 

mere frihed til tilrettelæggelse af uddannelserne. 

– Fleksible uddannelsesmuligheder for flere: Nye deltidsuddannelser (fx 

skolebaseret læreruddannelse), nye merituddannelser til sygeplejerske og 

socialrådgiver samt løft af eksisterende merituddannelser til lærer og pæ-

dagog. Særlige forløb for hhv. fagligt stærke/svage studerende. Brobyg-

ning fra ungdomsuddannelserne. 

– Nye muligheder for efter- og videreuddannelse: Mulighed for fri efterud-

dannelse (dvs. uden deltagerbetaling), der udvikles i samarbejde med af-

tagerne. Nye étårige professionsmasteruddannelser på kandidatniveau 

rettet mod velfærdsfagene (fx pædagogisk psykologi). 

 

Knap halvdelen af den samlede finansiering af reformen findes ved en af-

kortning af uddannelserne med 3 måneder (15 ECTS). Reformen udmønter 

samlet 2,1 mia. kr. (2032) i årlige merudgifter, som kommer fra kandidatre-

formen, SU-reformen og folkeskolereformen, provenuet fra afkortning af ud-

dannelserne samt ekstra midler fra råderummet. 

https://www.kl.dk/forsidenyheder/2024/oktober/kl-regeringen-viser-politisk-mod-til-at-styrke-velfaerdsuddannelserne
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Alle professionsuddannelser er omfattet (bortset fra de maritime uddannel-

ser og uddannelser på Danmarks Medie- og Journalisthøjskole), dog vil re-

geringen først tage endelig stilling til læreruddannelsen i 2028. Den konkrete 

udmøntning af reformen i forhold til for eksempel pædagoguddannelsen eller 

de nye efteruddannelsestilbud skal udvikles efterfølgende i forløb, hvor afta-

gerne (dvs. kommunerne) er lovet en central rolle. 

 

Regeringen har oplyst, at der ikke afsættes midler til kommunerne – hverken 

til praktik eller til øgede kommunale opgaver ifm. videre- og efteruddan-

nelse, herunder øgede lønudgifter. I forhold til de nye efteruddannelsestilbud 

argumenteres der med, at der med reformen etableres et videre- og efterud-

dannelsestilbud af større relevans og højere kvalitet, som kommunerne kan 

anvende inden for de rammer og den økonomi, som i forvejen anvendes.  

 

Udspil om ungdomsuddannelserne 

Den politiske argumentation for en ny ungdomsuddannelse kredser om fal-

dende ungdomsårgange, et ønske om fortsat uddannelsesudbud og geogra-

fisk tilgængelighed i 85 byer rundt om i landet – både i forhold til den almene 

studentereksamen (stx) og en ny ungdomsuddannelse, og at en ny ung-

domsuddannelse skal have vægt på praksisfaglighed, være erhvervs- og 

professionsrettet og have et stærkt ungemiljø.  

 

Regeringen vil etablere en ny erhvervs- og professionsrettet gymnasieud-

dannelse (epx), som skal udbydes fra 2030. Epx skal vare 2 år med mulig-

hed for at tage et tredje år som overbygning, som vil give adgang til flere ud-

dannelser. Regeringen vil skabe attraktive ungemiljøer, åbne døre efter 

gymnasiet og et gymnasium tæt på. 

 

HF, den erhvervsfaglige studentereksamen (eux), grundforløbets 1. del på 

erhvervsuddannelserne og den kommunale 10. klasse afskaffes og elemen-

terne af disse – herunder personalekræfterne – sammentænkes i den nye 

epx. Højere teknisk gymnasial eksamen (htx) bliver ligeledes afskaffet og 

skal muligvis integreres ind i stx. Stx og hhx (højere handelseksamen) skal i 

øvrigt gøres mere boglig. I forbindelse hermed skærpes adgangskravet fra 5 

til 6. Epx vil have et adgangskrav på 2. 

 

Efterskolerne vil fortsat kunne udbyde 10. klasse, og unge i specialundervis-

ningstilbud vil kunne tage et toårigt 9. klasseforløb. Der indføres et retskrav 

til optag på et 10. skoleår på den forberedende grunduddannelse (FGU) for 

unge, der ikke har bestået folkeskolens afgangseksamen, og for unge, der 

afbryder et efterskoleophold eller en påbegyndt ungdomsuddannelse.  KL er 

særlig opmærksom på håndteringen af den brede målgruppe fra 10. klasse, 
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og hvad en potentiel udvidelse af målgruppen på FGU vil have af økonomisk 

og ansvarsmæssig betydning for kommunerne. 

 

Regeringen vil prioritere ca. 2 mia. kr. årligt fra 2030 og frem til omlægnin-

gen af ungdomsuddannelserne. Specifikt for epx foreslår regeringen at af-

sætte 5,1 mia. kr. varigt til drift af uddannelsen. Overordnet vil reformen ud-

gøre en stigning i de nuværende udgifter til ungdomsuddannelserne på 10 

pct. De økonomiske konsekvenser af nedlæggelse af den kommunale 10. 

klasse er fortsat uvist. 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden drøftede udspillene, blandt andet med opmærksomhed 

på ungdomsuddannelsesreformens betydning for nærhed af uddannelsestil-

bud, det fremtidige uddannelsestilbud til målgrupperne for 10. klasse, 2-årig 

HF og VUC samt den fremtidige ramme for udbuddet af htx. Der var fokus 

på epx som adgangsvej til erhvervsakademiuddannelse og professionsud-

dannelser og på ligestilling af ungdomsuddannelserne ift. finansiering og ad-

gangskrav. Også kommunernes rolle i forhold til at bidrage til en styrket ud-

dannelsespraktik blev rejst, herunder finansieringsbehovet, ligesom rammer 

for campusområder. KKR Hovedstadens input videreformidles til KL ift. den 

videre interessevaretagelse.  

 

  

3.7. Udmøntning af nye kapaciteter til vederlagsfri fysioterapi 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Med den nye overenskomst for fysioterapeuterne skal der udmøntes nye ka-

paciteter til vederlagsfri fysioterapi svarende til 40 mio. kr. nationalt. Hoved-

stadsregionens andel udgør 12,3 mio. kr. Det nationale budget til området er 

ca. 1,1 mia. kr.  

 

Der er i dag en ulige fordeling af kapaciteten til vederlagsfri fysioterapi mel-

lem kommuner og klynger i hovedstaden. Hensigten er derfor at placere de 

nye kapaciteter i områder i hovedstadsregionen, hvor der er relativt færrest 

kapaciteter. Den konkrete udmøntning sker med den regionale praksisplan 

for fysioterapi, som skal godkendes i foråret 2025, og vil have fuld økono-

misk effekt fra 2027. Med denne sag skal KKR Hovedstaden derfor alene 

forholde sig til grundlaget for placering af de nye kapaciteter. 

  

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden 
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– Godkender tilgangen ift. grundlaget for udmøntning af de nye kapaciteter 

til vederlagsfri fysioterapi 

– Godkender, at der reserveres op til én kapacitet til opjustering af kapacite-

ten hos et mindre antal fysioterapeuter, som i forbindelse med overgan-

gen til det nye kapacitetsbegreb har fået fastsat deres kapacitet meget 

lavt, med henblik på at understøtte bæredygtige praksisstørrelser og der-

med sikre kapacitetsdækningen.  

 

Sagsfremstilling 

I efteråret 2023 blev der indgået en ny overenskomstaftale for fysioterapi, 

hvor der er afsat midler til nedsættelse af nye ydernumre. I den nye over-

enskomst er der også indført et nyt og mere fast defineret kapacitetsbegreb, 

som udgør den enkelte praksis ’ omsætningsloft.  

 

Myndighedsansvaret på fysioterapiområdet er delt, således at kommunerne 

har myndighedsansvaret for den vederlagsfri fysioterapi og regionen for den 

almene fysioterapi. Man kan ikke udmønte nye ydernumre inden for den ve-

derlagsfri fysioterapi, hvis ikke der medfølger kapacitet inden for den almene 

fysioterapi. Derfor skal kapacitetsudvidelsen koordineres med regionen, men 

kommunerne kan som udgangspunkt alene forholde sig til den vederlagsfrie 

fysioterapi. 

 

Grundlag for placering af nye kapaciteter 

Hensigten med placeringen af de nye kapaciteter er, at de placeres i områ-

der, hvor der i forvejen er en relativt lavere kapacitet. For at kunne identifi-

cere disse områder er der lavet en analyse heraf, som blandt andet forhol-

der sig til aldersvægtning, pendling og sociale forhold på tværs af kommu-

nerne.  

 

Analysen viser en skæv fordeling af fysioterapikapaciteterne mellem kom-

munerne. Klynge Midt har en overkapacitet, mens klynge Syd og klynge 

Byen har en tilsvarende underkapacitet. For byen er det især ift. almen fy-

sioterapi. 

 

I forslag til placering af nye kapaciteter til vederlagsfri fysioterapi er planen 

derfor, at de placeres i klynge Syd og Bornholm. Da borgerne på Bornholm 

ikke har mulighed for at benytte fysioterapeuter i andre planlægningsområ-

der, vurderer fællesadministrationen på tværs af region og kommuner, at der 

er behov for i særlig grad at sikre en god dækning. Bornholm er derfor priori-

teret relativt højt i forslaget. 

 

./. Af bilag fremgår det foreløbige forslag til placering af nye kapaciteter. Sekre-

tariatet er i dialog med de pågældende kommuner, og de foreløbige tilbage-

meldinger er, at der er opbakning til, at kapaciteterne placeres her. Desuden 
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har enkelte andre kommuner givet udtryk for, at de også gerne vil have del i 

udmøntningen, da de har mange kronisk syge borgere i kommunen. Det 

konkrete forslag til placering vil indgå i praksisplanen, som skal godkendes 

politisk i regionsråd, KKR og kommunerne i foråret 2025.  

 

./. Af bilag fremgår baggrundstallene for analysen med brugen af ældrevægt-

ning og kommunesocialgrupper, herunder hvad effekten vil være i fordelin-

gen af kapacitet pr. borger.  

 

Hvorfor reservere én kapacitet fra speciale 62 og én fra speciale 52 til opju-

stering af klinikker, som har fået fastsat et lavt omsætningsloft? 

I den nye overenskomst er indført et nyt kapacitetsbegreb. Det betyder, at 

kapaciteten for alle praksisser er genberegnet og fastsat på baggrund af den 

omsætning, den enkelte praksis har haft de tre foregående år. Det er klinik-

kens omsætningsloft. Enkelte praksis i hovedstaden har fået fastsat deres 

kapacitet på et meget lavt niveau, som ikke udgør et bæredygt igt indtje-

ningsgrundlag, ej heller et bæredygtigt behandlingstilbud for patienterne. 

Det kan fx. dreje sig om praksis, der er solgt inden for de senere år, hvor 

den tidligere ejer har haft lav kapacitet ifm. snarlig pension. 

 

For kommunerne er det ekstra relevant, at flere af de lavest limiterede prak-

sis er mobile fysioterapeuter, der varetager hjemmebehandling af de patien-

ter, der ikke har mulighed for at komme i klinik. Det drejer sig om patienter 

med svært fysisk handicap som følge af progredierende sygdom eller handi-

cap samt visse patienter med behov for palliation. Fysioterapeuter på klinik-

kerne kan tilbyde hjemmebehandling, men har i modsætning til de mobile fy-

sioterapeuter ikke pligt til det. 

 

Sekretariatet foreslår, at der reserveres i alt to kapaciteter; en kapacitet fra 

hhv. almen fysioterapi og vederlagsfri fysioterapi, som de lavest limiterede 

praksis kan ansøge om. Forslaget har til hensigt at opretholde en bred geo-

grafisk dækning ved at holde hånden under disse praksis, som ellers er i ri-

siko for at blive solgt til større klinikker. 

 

Økonomi og risici 

Den enkelte kommune finansierer egne borgeres forbrug af vederlagsfri fy-

sioterapi. Når der udvides med nye kapaciteter, vil kommunernes udgifter 

hertil stige svarende til det aftalte i overenskomsten, da borgerne har øget 

mulighed for at modtage vederlagsfri fysioterapi. Kommunerne er ikke kom-

penseret for denne udgift.  

 

Etableringen af de nye praksis vil ske i løbet af 2026, hvorfor der allerede 

herfra kan være mindre merudgifter. Men den fulde effekt vil først være fra 

2027.  
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Hvis der inden for den nationale ramme på 40 mio. kr. er midler, som ikke 

udmøntes i konkrete nye praksis inden for regionerne, vil disse midler fra 1. 

januar 2027 blive fordelt ud over alle eksisterende kapaciteter i Danmark. 

Det kan evt. betyde, at udgifterne til vedlederlagsfri fysioterapi vil stige ud 

over hovedstadsregionens andel på 12,3 mio.kr.     

 

Bilag 

./. Foreløbigt forslag til placering af de nye kapaciteter af fysioterapi 

Baggrundsoversigt over konsekvenser af analyse og tildelingsmodel  

 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tiltrådte indstillingen. 

 

  

3.8. Det nye tværkommunale ældretilsyn 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Den 7. november 2024 fremsatte regeringen lov om ældretilsyn, som er den 

ene af tre hovedlovgivninger i regeringens ældrereform. I lovforslaget fore-

slås et nyt tværkommunalt ældretilsyn, der skal erstatte de 98 ældretilsyn i 

kommunerne samt forsøgsordningen med et statsligt ældretilsyn i regi af 

Styrelsen for Patientsikkerhed.  

 

Af lovens § 3 fremgår det, at ansvaret for at varetage funktionen som ældre-

tilsyn påhviler kommunalbestyrelsen i de kommuner, der udpeges af ældre-

ministeren efter aftale med de konkrete kommuner. Ministeriet har siden væ-

ret i dialog med flere af de fem socialtilsynskommuner.  

 

På nuværende tidspunkt er Ældreministeriet i dialog med Silkeborg Kom-

mune og Hjørring Kommune om at varetage funktionen som ældretilsyn. På 

Sjælland har de to socialtilsynskommuner af forskellige årsager ikke ønsket 

at varetage ældretilsynsopgaven. Ministeriet har henvendt sig til Gentofte 

Kommune med ønske om, at kommunen varetager det tværkommunale til-

syn i Hovedstaden og på Sjælland.  

 

Det bemærkes, at Silkeborg Kommune og Gentofte Kommune endnu ikke 

politisk har taget stilling til, om man ønsker at varetage opgaven. 

 

 

Indstilling 
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Det indstilles, at KKR Hovedstaden orienteres om, at Gentofte Kommune er 

i dialog med Ældreministeriet om at varetage funktionen som ældretilsyn for 

kommunerne i KKR Hovedstaden og KKR Sjælland.    

 

Sagsfremstilling 

Med oprettelsen af det nye ældretilsyn samles kompetencerne til at føre til-

syn med ældreplejen i plejeenheder i ét tilsyn i modsætning til i dag, hvor 

der både er et kommunalt ældretilsyn og et statsligt ældretilsyn i regi af Sty-

relsen for Patientsikkerhed.  

 

I lovudkastets § 3, stk. 2 fremgår det, at Ældreministeren fastsætter regler 

om ansvaret for varetagelsen af funktionen som ældretilsyn, herunder om 

det geografiske dækningsområde, ældretilsynets indretning, drift og finan-

siering. Det er hensigten, at bemyndigelsen vil blive anvendt til at fastsætte 

regler på bekendtgørelsesniveau.  

 

Indhold, indretning og drift 

Med det nye ældretilsyn ønsker man blandt andet at sikre et lavere tilsyns-

tryk for kommunerne samt et tilsyn med mere fokus på læring og udvikling.  

 

Ældretilsynet skal gennemføres ud fra en løbende vurdering af, hvor der kan 

være størst risiko for kvalitet i helhedsplejen – eller på baggrund af en kon-

kret bekymring. Har en plejeenhed ikke haft tilsyn inden for en periode på 

fem år, gennemføres under alle omstændigheder et anmeldt tilsynsbesøg. 

Desuden skal ældretilsynet koordinere og iværksætte indsatser vedrørende 

rådgivning og sparring i tilfælde af anmodning fra en ældre, pårørende eller 

plejeenheden samt i forbindelse med det konkrete tilsyn.  

 

Ældretilsynet skal afholde opstartsmøde med en plejeenhed inden for 3-6 

måneder efter, at enheden har registreret sig i Plejeoversigten. Der lægges 

op til at give metodefrihed i forhold til tilrettelæggelsen af opstartsmødet.  

 

Endelig skal de tre ældretilsyn oprette en ældrelinje, hvor ældre, pårørende, 

personale og andre kan henvende sig om bekymrende forhold i en plejeen-

hed. Forudsætningen for henvendelse er, at man først har forsøgt udfordrin-

gen løst lokalt.  

 

Samtilsyn 

Som en del af tilsynsreformen indføres et samtilsyn, hvor relevante tilsyns-

myndigheder (Ældretilsynet, Arbejdstilsynet og Det sundhedsfaglige tilsyn i 

”fase 1”) skal gennemføre tilsyn på plejehjem samtidig, hvis to eller flere af 

tilsynsmyndighederne udtager samme plejehjem til tilsyn i det samme kalen-

derår. Ældreministeriet skønner, at der vil blive ført omkring 40 samtilsyn 

mellem to eller flere relevante tilsynsmyndigheder om året.  
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Økonomi 

Finansiering af ældretilsynets drift forudsættes at ske inden for den økono-

miske ramme på 32,76 mio. kr. årligt (2025-niveau). Yderligere forudsættes 

det, at hver ældretilsynskommune inden for tilsynskommunens andel af den 

samlede økonomiske ramme kan ansætte et antal medarbejdere og en leder 

til at varetage de opgaver, der ligger i ældretilsynet. Herunder gennemfø-

relse af tilsyn, håndtering af henvendelser til ældrelinjen, rådgivning og spar-

ring til plejeenhederne samt øvrige administrative opgaver m.v. Det indgår i 

rammen, at tilsynstrykket skal reduceres med 30 pct. i forhold til i dag, jf. 

økonomiaftalen for 2025. 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tog orienteringen til efterretning. 

 

  

3.9. Godkendelse af samarbejdsaftale om kommunale akutfunk-
tioner 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Sundhedsstyrelsen reviderede i efteråret 2023 kvalitetsstandarderne for de 

kommunale akutfunktioner. På den baggrund er Samarbejdsaftalen om kom-

munale akutfunktioner i Region Hovedstaden opdateret, så den matcher re-

visionen af kvalitetsstandarderne. Samarbejdsaftalen er indgået mellem 

kommunerne i hovedstadsregionen, PLO-Hovedstaden og Region Hoved-

staden.  

 

Sundhedssamarbejdsudvalget godkendte aftalen på møde den 11. oktober 

2024.  

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender den reviderede samarbejds-

aftale om kommunale akutfunktioner i Region Hovedstaden. 

 

 

Sagsfremstilling 

Samarbejdsaftalen om de kommunale akutfunktioner i Region Hovedstaden 

baserer sig på Sundhedsstyrelsens kvalitetsstandarder for akutfunktioner. 

De nye kvalitetsstandarder indeholder krav til både kommuner, regioner og 

almen praksis. 

 

De væsentligste ændringer i de nye kvalitetsstandarder er: 



KKR Hovedstaden  | 22-11-2024 

 SIDE  |  27 

– Det er obligatorisk, at alle kommuner har etableret en kommunal akut-

funktion eller et formaliseret tværkommunalt samarbejde om sådan. 

– Målgruppen for akutfunktionen præciseret. IV-behandling er en obligato-

risk indsats i akutfunktionen. 

– Der er krav om adgang til rådgivning og sparring fra sygehus og almen 

praksis. Der er præciserede krav til lægeligt behandlingsansvar. 

– Der er krav om, at akutfunktionen er opsøgende med henblik på at sikre, 

at funktionen bruges rettidigt og relevant. 

– Samarbejdsflader til andre forvaltninger og lovgivningsmæssige områder i 

kommunen er uddybet. 

– Der stilles i højere grad krav til kompetencer frem for uddannelsesmæssig 

baggrund, og det tværsektorielle samarbejde om kompetenceudvikling er 

fremhævet. 

– Krav til monitorering og kvalitetsudvikling er udbygget og opdateret.  

– Klare lokale samarbejdsaftaler er angivet som en forudsætning for suc-

cesfuld implementering af kvalitetsstandarderne. 

 

./. På den baggrund er de væsentligste ændringer i den nye samarbejdsaftale 

set i forhold til den tidligere: 

– Det fremgår eksplicit, at kommunernes akutfunktion skal være døgnbe-

mandet alle ugens dage. 

– Det fremgår eksplicit, hvem der har behandlingsansvar. 

– Kommunikationsvej og -form er eksplicit, så der ikke opstår tvivl og mis-

forståelser. 

– Det fremgår eksplicit, at Tværsektoriel Strategisk Styregruppe (TSS) føl-

ger op på samarbejdsaftalen, så der sker systematisk og ensartet opfølg-

ning på tværs af de fem sundhedsklynger. 

 

TSS følger aftalen løbende med henblik på at afklare tværgående problem-

stillinger og understøtte videndeling på tværs. Den lokale implementering 

forankres i sundhedsklyngerne med henblik på lokalt ejerskab.  

 

Status på kommunernes implementering af kvalitetsstandarderne 

./. Som led i arbejdet er kommunernes implementering af kvalitetsstandarderne 

kortlagt i august 2024. Kortlægningen er vedlagt som bilag. Hovedresulta-

terne er: 

– 20 kommuner angiver, at de har implementeret kvalitetsstandarderne, 

mens seks angiver, at de har implementeret dem i vid udstrækning. 

– Alle kommuner forventer, at kvalitetsstandarderne er implementeret i lø-

bet af 2024. Enkelte afventer elementer i samarbejdsaftalen om bl.a. mo-

nitorering og opfølgning. 

– 28 kommuner angiver, at de har døgnåbent i akutfunktionerne. Den sidste 

kommune forventer at have døgnåbent fra ultimo 2024. 



KKR Hovedstaden  | 22-11-2024 

 SIDE  |  28 

– 27 kommuner angiver, at de løser opgaver, der ligger udover kravene i 

kvalitetsstandarderne. 

 

./. Bilag 

Samarbejdsaftale om kommunale akutfunktioner i Region Hovedstaden Ver-

sion 2.0 2024 

Oversigt over kommunernes akutfunktioner i hovedstadsregionen 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tiltrådte indstillingen. 

 

  

3.10. Model for kapacitetsstyring på herbergsområdet 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Med økonomiaftalen for 2024 aftalte regeringen og KL at indføre en ny mo-

del for kapacitetsstyring på herbergsområdet. KL’s bestyrelse godkendte i 

efteråret 2023, at KL skulle arbejde for en model, hvor kapaciteten på her-

bergsområdet fastsættes regionalt af KKR. KL har siden været i dialog med 

Social- og Boligministeriet og arbejdet videre med en konkret model. Model-

len er også drøftet på møde med KL/KKR formandskabet i oktober 2024. 

 

En fremtidig model skal forhandles mellem regeringen og Folketingets par-

tier. Denne sag indeholder en beskrivelse af den model, som KL har spillet 

ind med over for Social- og Boligministeriet 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden drøfter forslaget til en model for kapaci-

tetsstyring på herbergsområdet med henblik på regionale opmærksomheds-

punkter. 

 

Sagsfremstilling 

Udgifterne til herbergsområdet har været kraftigt stigende i en længere år-

række. Fra 2018 til 2023 er udgifterne steget med ca. 360 mio. kr. (brutto) 

svarende til 33 pct. I samme periode er hjemløsheden samlet set faldet. Med 

virkning fra 2023 er statsrefusionen på området omlagt, så der ikke gives re-

fusion for udgifter til herbergsophold med en varighed på mere end 90 dage 

(120 dage i en overgangsperiode). Det betyder, at udgiftsvæksten fremover 

vil få større gennemslag i kommunerne.  

 

Kommunernes styring af området er begrænset af en række forhold ved sty-

ringsmodellen: 
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– Selvmøderprincippet indebærer, at kommunerne ikke har kontrol med 

hvem og hvor mange, der tager ophold eller opholdenes længde.  

– Der er fri etableringsret, hvilket betyder at alle kan oprette et herberg og 

indgå i kommunernes forsyning (givet godkendelse af socialtilsynet). 

Kommunerne har dermed i dag ingen kontrol over kapaciteten på områ-

det. De senere år er antallet af private herbergspladser vokset kraft igt. 

– Social- og Boligstyrelsens kapacitetsanalyse viser bl.a., at udgifterne del-

vist er drevet af udbuddet af herbergspladser, og at der er indikationer på, 

at antallet af pladser er større end behovet. 

– Kommunerne kan ikke påvirke indholdet af indsatsen og dermed heller 

ikke serviceniveau eller takstens størrelse. Der er stor variation i den ind-

sats, der leveres på tværs af tilbud. 

 

Samlet set betyder ovenstående, at øget styring med kapaciteten er afgø-

rende for at kommunerne kan imødegå udgiftsvæksten. 

 

Forslag til ny model for kapacitetsstyring 

Da hjemløse i høj grad bevæger sig på tværs af kommunegrænser, kan ka-

paciteten ikke fastsættes på kommuneniveau, og derfor aftalte regeringen 

og KL i økonomiaftalen for 2024 at afdække, hvorvidt den fremadrettede ka-

pacitet (herunder antal af pladser mv.) på herbergsområdet kunne koordine-

res i regi af KKR. Modellen indebærer derfor, at kapaciteten fremadrettet 

fastsættes fælleskommunalt i KKR.  

 

KL har overfor Social- og Boligministeriet foreslået en model for kapacitets-

styring bærende på nedenstående synspunkter: 

– Herbergskapaciteten fastsættes af kommunerne inden for hvert KKR i regi 

af de fælleskommunale rammeaftaler på socialområdet. KL og Socialsty-

relsen bistår de fem fælleskommunale rammeaftalesekretariater med rele-

vante data og nøgletal. 

– Herbergskapaciteten vil fortsat være et mix af kommunale, selvejende og 

private leverandører.  

– Den fastsatte kapacitet udmøntes via en udbudsproces. Ikke-offentlige le-

verandører kan kun indgå i forsyningen, hvis de er godkendt via udbud-

det. 

– KL’s forslag er, at KL får bemyndigelse til på kommunernes vegne at 

indgå aftale med private/selvejende leverandører på herbergsområdet. 

Denne model kendes fra Sundhedslovens § 140 stk. 5 om vederlagsfri 

genoptræning. 

– Kapaciteten kan fastsættes med faste intervaller f.eks. hvert 3. eller 6. år.  

 

KL har foreslået, at det kun er den ikke-offentlige del, der skal udbydes, un-

der alle omstændigheder skal udbuddet gøres så simpelt og ubureaukratisk 

som muligt.  
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Kommunerne har fortsat forsyningsforpligtelsen og skal udfylde den, f .eks. 

hvis en leverandør går konkurs eller der opstår et ekstraordinært behov for 

pladser. Den endelige model skal som nævnt forhandles mellem regeringen 

og Folketingets partier. 

 

Sammenhæng med Socialtilsynet  

Det vil fortsat være et krav, at tilbud er godkendt af Socialtilsynet for at 

kunne indgå i kommunernes forsyning. Hvis en leverandør tildeles en aftale 

via SKI udbuddet, vil det ske under forudsætning af, at leverandøren har, el-

ler forventes at opnå, en godkendelse inden tilbuddet går i drift  

 

Beslutning 

Det blev bemærket, at der i arbejdet med modellen skal være opmærksom-

hed på at sikre, at de gode tilbud, som kommunerne har driftsoverenskomst 

med, fortsat kan være leverandør. 

KKR Hovedstaden tiltrådte indstillingen. 

 

  

3.11. Central udmelding for borgere med udviklingshæmning og 
dom 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Social- og Boligstyrelsen udsendte i november 2023 en anmodning om for-

nyet kommunal behandling af den centrale udmelding vedr. borgere med ud-

viklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling.  

 

I denne sag fremlægges forslag til en fælleskommunal afrapportering, som 

skal sendes til styrelsen senest den 31. december 2024. Hvis KKR Hoved-

staden godkender afrapporteringen sendes den til godkendelse blandt de 29 

kommuner. Der gennemføres en tilsvarende proces i de øvrige KKR.  

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden godkender afrapporteringen på den cen-

trale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med behov 

for anbringelse i sikret afdeling. 

 

Sagsfremstilling 

Baggrunden for styrelsens anmodning var en fortsat bekymring hos Social - 

og Boligstyrelsen for udfordringer på det eksisterende tilbud Kofoedsminde. 

Bekymringen angår de fysiske og faglige rammer ift. at imødekomme beho-

vet på landsplan. Dertil mente styrelsen, at der var behov for at sikre 
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forsyningen af højt specialiserede pladser med et nyt sikret tilbud placeret i 

Vestdanmark. 

 

Afrapporteringens resultater 

./. Styregruppen bag den fælleskommunale afrapportering konkluderer, at:  

– Der ikke er et aktuelt behov for at bygge et vestdansk sikret tilbud. Kom-

munerne oplever ikke, at det er et problem, at det eneste sikrede tilbud til 

borgere med domstype 1 er beliggende på Lolland og udgøres af Kofo-

edsminde.  

– Der på baggrund af de seneste års udvikling ikke er udfordringer med 

kvaliteten på Kofoedsminde.  

 

I afrapporteringen præsenteres en udviklingsmodel, som peger på flere løs-

ninger og muligheder for at sikre, at kapaciteten i første omgang imødekom-

mer behovet for sikrede pladser frem til 2035. 

 

Trin 1 dækker over udvidelse af pladser på Kofoedsminde samt øget udslus-

ning af borgere med domstype 2 fra sikrede pladser på Kofoedsminde til 

åbne længerevarende botilbud (Servicelovens § 108). I så fald vil stigningen 

i pladsbehovet kunne håndteres frem til 2035 inden for de eksisterende ram-

mer på Kofoedsminde.  

 

Trin 2 dækker et forslag om at udvide kapaciteten på åbne SEL § 108-tilbud 

til målgruppen af borgere med udviklingshæmning og dom med behov for 

anbringelse i et åbent tilbud. Flere § 108-pladser skal bl.a. bidrage til, at flo-

wet af borgere med ophold på Kofoedsminde stiger.  

 

Det er en grundlæggende præmis for styregruppens anbefalinger, at finan-

sieringen af alle borgere med domstype 2 ændres fra objektiv finansiering til 

takstfinansiering. Dette vil kræve en ændring af finansieringsbekendtgørel-

sen. Desuden er det en præmis, at der sikres et bedre flow på Kofoedsmin-

des sikrede pladser. Sidst men ikke mindst skal der afsættes statslige puljer 

til etablering af de nye pladser, mens det på samme tid er nødvendigt at 

byggeriet friholdes fra anlægsloftet. 

 

Trin 1 og 2 tilsammen viser, hvordan man kan håndtere stigningen i mål-

gruppen frem til 2035. Herefter vurderes der at være for meget usikkerhed 

omkring udviklingen i målgruppen, hvorfor det ikke anbefales at planlægge 

yderligere indsatser. Styregruppen anbefaler dog en løbende tværkommunal 

evaluering af området i samarbejde med styrelsen og Region Sjælland, der 

er driftsherre for Kofoedsminde. 

 

Styregruppen anbefaler også, at der indledes en dialog med staten om ud-

viklingen i antallet af borgere i varetægtssurrogat på Kofoedsminde, da 



KKR Hovedstaden  | 22-11-2024 

 SIDE  |  32 

målgruppen er i kraftig vækst. Det er styregruppens vurdering, at en alterna-

tiv placering af disse borgere er i statsfængslerne og dermed en statslig op-

gave. Såfremt Kofoedsminde ikke skal rumme borgere i varetægtssurrogat 

mindskes presset selvsagt tilsvarende.  

 

Idet styrelsen har bedt kommunerne beskrive, hvordan et vestdansk sikret 

tilbud kan etableres, har styregruppen udarbejdet et sådant forslag, selvom 

styregruppen ikke anbefaler, at det bygges. Styregruppen anbefaler, at et 

eventuelt vestdansk sikret tilbud bygges til 40 borgere for at sikre et fagligt 

og økonomisk rentabelt tilbud. Der estimeres en samlet anlægsudgift på 

200-250 mio.kr. 

 

Proces 

Hvis KKR Hovedstaden godkender afrapporteringen den 22. november 

2024, sendes den til politisk behandling i de 29 kommuner. Tilsvarende pro-

ces pågår i de andre KKR-områder.  

 

Bilag 

./. Anmodning om fornyet behandling af central udmelding Borgere med udvik-

lingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling ( link) 

Afrapportering på Social- og Boligstyrelsens anmodning om fornyet behand-

ling af central udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom med 

behov for anbringelse i sikret afdeling. 

 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tiltrådte indstillingen. 

 

  

3.12. Monitoreringsrapport socialområdet – børn og unge 

SAG-2024-04346 ascm 

 

Baggrund 

Monitorering 2024 – det specialiserede børneområde er klar og består i år af 

udvikling i udgifter, målgrupper mv. i kommunerne i hovedstadsregionen. 

Rapporten viser kendte ændringer.  

 

Grundet dataudfordringer på det specialiserede børneområde er data på 

området kommet senere end på det specialiserede voksenområde. Derfor 

kommer rapporten om det specialiserede børneområde her i en særskilt rap-

port.  

 

Indstilling 

https://hovedstadenskommuner.dk/wp-content/uploads/2024/03/Anmodning-om-fornyet-behandling-af-central-udmelding-for-borgere-med-udviklingshaemning-og-dom-med-behov-for-anbringelse-i-sikret-afdeling.pdf
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Det indstilles, at KKR Hovedstaden tager Monitorering 2024 – det specialise-

rede børneområde til efterretning. 

 

Sagsfremstilling 

Monitorering 2024 opgør kommunerne i hovedstadsregionens samlede ud-

gifter til det specialiserede børneområde i perioden 2019-2023.  

 

Monitoreringsrapportens datagrundlag består i år af et dataudtræk fra FLIS 

(KOMBIT) og dataleverance fra Komponent. Flere kommuner har bistået ved 

at validere dataudtrækkene fra henholdsvis KOMBIT og Komponent.   

 

Alle kommuner har de indsamlede data til rådighed og kan lave lokale rap-

porter. 

 

./. Udvalgte resultater fra Monitorering 2024 – det specialiserede børneområde 

– Kommunerne i hovedstadsregionen anvendte i 2023 samlet set 6,3 mia. 

kr. på det specialiserede børne- og ungeområde.  

– I 2023 var den procentvise afvigelse mellem budget og regnskab på 6 

pct., hvilket svarer til 0,3 mia. kr.  

– I 2023 modtog 23.873 børn og unge blandt kommunerne i hovedstadsre-

gionen, hvoraf 87 pct. fik en forebyggende foranstaltning og 13 pct. blev 

anbragt.  

– Siden 2019 er der tale om en stigning på 22 pct. i forebyggende foran-

staltninger, mens antallet af børn og unge, der anbringes, er faldet med 8 

pct. Faldet i antal anbragte børn og unge ses ikke afspejlet i udgifterne til 

anbringelser, der er steget med 5 pct. siden 2019.  

– Der ses generelt en stigning i antallet af diagnoser hos børn og unge. Fra 

2019-2023 har stigningen været størst blandt diagnosegrupperne autis-

mespektrumforstyrrelser og ADHD.  

– Blandt børn og unge med en autismediagnose modtog 26 pct. pr. 1. ja-

nuar 2023 en social indsats fra kommunen. Tilsvarende for ADHD er 28 

pct. 

– Det samlede antal underretninger i kommunerne i hovedstadsregionen er 

steget markant fra 2018 til 2022. Opgjort pr. 1.000 0-22 årige var der i 

2019 74,6 underretninger, mens det i 2023 var 98,5 underretninger. Det 

svarer til en stigning på 32 pct.  

 

Bilag  

./. Monitorering 2024: Det specialiserede børneområde 

 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tog orienteringen til efterretning.  
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3.13. Kommunerne og Grøn Trepart 

SAG-2024-04346 anvh 

 

Baggrund 

Der er fortsat politiske forhandlinger mellem regeringen og Folketingets par-

tier om en politisk aftale om Grøn Trepart. Det er oplyst, at en af de store 

udeståender i forhandlingerne er landbrugets udledning af kvælstof.  

 

I KL er fokus på, hvordan kommunerne understøttes bedst muligt, når der 

kommer en aftale. Som bekendt får kommunerne en betydelig rolle i imple-

menteringen af aftalen.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden tager orienteringen til efterretning. 

 

Sagsfremstilling 

Aktuelt pågår forhandlinger om en politik aftale i forlængelse af trepartsafta-

len, Aftale om et Grønt Danmark, fra juni 2024. Det er fortsat uvist, hvornår 

en politisk aftale lander. Imidlertid er forberedelserne på administrativt ni-

veau påbegyndt til det betydelige implementeringsarbejde, som vil følge af 

aftalen.  

 

Organisering af implementeringsarbejdet i regi af Grøn Trepart 

Det er aftalt i Grøn Trepart at etablere Politisk forum for arealudtag med 

bl.a. deltagelse af KL’s formand og ministeren for Grøn Trepart. Politisk fo-

rum skal sikre politisk forankring af og handlekraft bag arealomlægningen. 

Dertil er aftalt at etablere en styregruppe på direktørniveau, der ledes af Mi-

nisteriet for Grøn Trepart samt en underliggende taskforce. Vandoplandssty-

regrupperne skal melde barrierer i projekter ind til taskforcen. Organiserin-

gen på alle niveauer skal sikre, at der kan holdes tempo i omlægningsind-

satsen. 

 

Derudover etableres et nyt IT-system kaldet MARS (Multifunktionel Arealan-

vendelse RegiStrering). Den nyligt oprettede Styrelse for Grøn Arealomlæg-

ning og Vandmiljø vil være ansvarlig for udvikling af systemet. MARS er det 

system, som kommunerne skal udarbejde omlægningsplanerne i, og som lø-

bende kan give et overblik over alle omlægningsprojekter og dertilhørende 

effekter. KL har understreget, at systemet skal være let at bruge for kommu-

nerne og være klar inden 2025, hvis kommunerne skal lave omlægningspla-

ner i 2025. 

 

KL’s understøttelse 
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KL har desuden etableret Enhed for Grøn Trepart, der skal bistå kommu-

nerne med at implementere Grøn Trepart. KL ønsker med enheden at agere 

fælles vidensbank for kommunerne i implementeringsarbejdet, og vil konkret 

arbejde med en køreplan, der kan illustrere, hvordan processen for en om-

lægningsplan kan se ud, løbende eksempelsamlinger med inspiration på 

gode cases samt en fælles hjemmeside, hvor øvrig viden og produkter kan 

publiceres afhængig af kommunernes behov. KL vil således bistå med at 

formidle viden og inspirere på tværs af kommuner. 

 

KL har allerede været i dialog med kommunerne på forskellige niveauer om 

bl.a. organiseringen af Vandoplandsstyregrupperne, samspil med Kystvand-

råd samt økonomien i aftalen. Implementeringsarbejdet vil forventeligt vari-

ere betydeligt over den kommende tid. Der vil være ét behov frem til årsskif-

tet, hvor særligt den lokale organisering og økonomi vil fylde. I 2025 vil fo-

kus være på videndeling af gode eksempler, og fra 2026 og frem vil der for-

venteligt være stort fokus på at fjerne særligt projektnære barrierer. Der vil 

løbende være drøftelser i de fem KKR om implementeringsarbejdet og hvor-

dan KL kan understøtte kommunernes behov. 

 

Implementering 

Kommunerne skal som bekendt i regi af Vandoplandsstyregrupperne udar-

bejde omlægningsplaner senest i 2025 med afsæt i et nationalt udmeldt ind-

satsbehov. Omlægningsplanerne er dynamiske og skal også gennemgå pro-

jekter, der tidligere er forsøgt gennemført. Projekter kan bl.a. omfatte tidli-

gere lavbundsprojekter, der ikke kunne gennemføres grundet lodsejermod-

stand eller lignende. Derudover skal planerne bygge oven på de incitamen-

ter, der er i den nationalt fastlagte kvælstofregulering, Danmarks Grønne 

Arealfond mv. 

 

Mange kommuner vil kunne tage afsæt i det arbejde, der er lavet med klima-

handlingsplanerne. Heri har mange kommuner allerede gjort sig overvejelser 

om mål for særligt skovrejsning og udtagning af lavbundsjorder, og som vil 

kunne samtænkes med den indsats, der skal være eksempelvis i 2025. 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tog orienteringen til efterretning. 

 

  

3.14. KL’s høringssvar vedrørende regeringens beslutning om til-
pasning af rådsskrutur på beskæftigelses- og arbejdsmiljø-
området 

SAG-2024-04346 kbe 

 

Baggrund 
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KL har den 3. oktober 2024 fået lovforslag om ændring af lov om organise-

ring og understøttelse af beskæftigelsesindsatsen mv. i høring. Lovforslaget 

udgør en del af Beskæftigelsesministeriets udmøntning af de politisk priori-

terede opgavebortfald på tværs af staten og omhandler tilpasning af råds-

struktur på beskæftigelsesområdet, herunder de regionale arbejdsmarkeds-

råd (RAR). KL har afsendt høringssvar den 10. oktober 2024 med forbehold  

for politisk godkendelse i KL. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at KKR Hovedstaden tager orienteringen til efterretning. 

 

Sagsfremstilling 

Lovforslaget udmønter regeringens beslutning om at tilpasse rådstrukturen, 

hvorved eksisterende råd på beskæftigelses- og arbejdsmiljøområdet ned-

lægges og der oprettes et nyt Arbejdsmarkedsråd. Med lovforslaget forven-

tes antallet af årsværk til rådsbetjening at blive reduceret.  

 

De nuværende otte regionale arbejdsmarkedsråd (RAR) nedlægges også. 

Det foreslås at beskæftigelsesministeren nedsætter et nyt regionalt niveau i 

form af nye regionale arbejdsmarkedsråd. Det forudsættes, at der vil blive 

tale om færre råd end hidtil for at sikre en mere fokuseret partsinddragelse, 

og der etableres som udgangspunkt fem råd, der følger den regionale geo-

grafi, som den kendes i dag. De nye regionale arbejdsmarkedsråd vil blive 

sekretariatsbetjent af Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekruttering. 

 

De nye regionale råds primære arbejdsopgave bliver at følge og bidrage til 

administration af ordninger på området. De vil have visse lovbundne opga-

ver. Det foreslås, at jobcentrene kan søge de nye råd om, at der inden for 

rammerne af en statslig varslingspulje iværksættes og ydes tilskud til initiati-

ver for at sikre en hurtig indsats i forbindelse med større afskedigelser af be-

tydning for lokalområdet. Ministeren bemyndiges til at fastsætte nærmere 

regler om de nye regionale arbejdsmarkedsråds øvrige opgaver.  

 

Fokus i lovforslaget er at få de berørte råd skrevet ud af gældende lovgiv-

ning og erstattet af en bemyndigelsesbestemmelse, der bemyndiger beskæf-

tigelsesministeren til at nedsætte et nyt Arbejdsmarkedsråd samt nye regio-

nale arbejdsmarkedsråd. 

 

Lovforslaget angiver ikke, hvordan de nye råd sammensættes. I dag udpe-

ges de kommunale medlemmer af RAR af beskæftigelsesministeren efter 

indstilling fra KKR.  

 

KL’s hovedsynspunkter i høringssvaret 
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./. KL er helt overordnet positiv i forhold til, at der nu også i staten gennemfø-

res administrative besparelser. 

 

KL er derfor positiv overfor forslaget om tilpasning af rådsstrukturen, som in-

debærer nedlæggelse af Beskæftigelsesrådet, Tilsynsrådet, de otte regio-

nale arbejdsmarkedsråd (RAR) og Arbejdsmiljørådet. 

 

KL vil gå konstruktivt ind i drøftelserne vedrørende det nye Arbejdsmarkeds-

råd og forventer at blive involveret i udmøntning. Det er centralt for KL, at ar-

bejdsmarkedsparter også fremover bliver taget med på råd, når det gælder 

situationen på arbejdsmarkedet, udvikling af beskæftigelsesindsatsen, myn-

dighedsindsatsen på arbejdsmiljøområdet og forskning på området.  

 

I høringssvaret udtrykkes forundring over forslaget om etablering af nye re-

gionale arbejdsmarkedsråd, der forventes at skulle varetage stort set de 

samme opgaver, som de nuværende regionale arbejdsmarkedsråd (RAR) 

varetager i dag. 

 

Det er KL’s anbefaling, at der i stedet ses på en ny fleksibel model for parts-

inddragelse på lokalt niveau eller på tværs af kommuner, der styrker det 

gode samarbejde, der foregår rundt om i landet mellem kommuner og ar-

bejdsmarkedets parter. 

 

 Bilag 

./. KL’s høringssvar over lovforslag, der udmønter regeringens beslutning om  

tilpasning af rådsstruktur på beskæftigelsesområdet 

 

Lovforslag, som sendt i høring den 3. oktober 2024, kan findes her.  

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tog orienteringen til efterretning.  

 

  

https://hoeringsportalen.dk/Hearing/Details/69132
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4. Punkter til næste møde  

 

 

4.1. Punkter til næste møde 

SAG-2024-04346 gitb 

 

Baggrund 

Næste møde i KKR Hovedstaden planlægges afholdt den 3. februar 2025 fra 

kl. 10.00 til kl. 12.00. Der vil være mulighed for politiske formøder fra kl. 

09.00 til kl. 10.00. 

 

Der forventes foreløbigt følgende punkter på dagsordenen: 

– Opfølgning på aftale om sundhedsreform 

– Den tværgående mobilitetsanalyse for hovedstadsområdet 

– KKR Hovedstadens tværkommunale taskforce for uddannelse og rekrutte-

ring  

 

 

 

 

 

 

Beslutning 

KKR Hovedstaden tiltrådte indstillingen. KKR-formanden bemærkede, at 

KKR vil få præsenteret en plan for drøftelser om mobilitet og infrastruktur i 

hovedstadsområdet.  
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5. Eventuelt  

 

 

5.1. Eventuelt 

SAG-2024-04346 gitb 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning 

      

 

  

 

 


